



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الإنسانية
قسم علوم القرآن والتربية الإسلامية

توجيهات الشيخ عبدالكريم الخطيب (ت: ١٤٠٦ هـ)
لآيات النسخ في تفسيره (التفسير القرآني للقرآن)
- جمعاً ودراسة -

تهاني عبدالغني عبدالله بكر

رسالة ماجستير
علوم القرآن والتربية الإسلامية

بإشراف
الأستاذ المساعد
الدكتور حذيفة فاضل يونس أحمد

المستخلص بلغة الرسالة

إن علم الناسخ والمنسوخ من العلوم التي اهتم به العلماء قديماً وحديثاً، وكان محل عنايتهم، فكتبوا فيه المؤلفات الكثيرة، فلا يوجد مفسر أو مؤلف في علوم القرآن الكريم إلا ويهتم بهذا العلم، وذلك لأنه مرتبط بكتاب الله تعالى، وبالأحكام التي أنزلها ليعمل بها المسلمون إلى آخر الزمان.

ومن بين هؤلاء العلماء الذين اهتموا بالناسخ والمنسوخ الشيخ عبدالكريم محمود يونس الخطيب (1910 - 1985م)، في تفسيره (التفسير القرآني للقرآن)، والذي يعتبر من التفسير المعاصرة والكبيرة، والذي توسع في تفسير القرآن الكريم، حيث فسّر جميع سور القرآن الكريم بدءاً من سورة الفاتحة إلى سورة الناس، حيث يقع في ستة عشر مجلداً، فسّر فيه الخطيب القرآن الكريم كما يفهمه من النص القرآني، بأسلوب أدبي، تميّز بسهولة العبارة، ووضوح الكلمة، خالياً من المصطلحات الغامضة.

فبحث الخطيب في هذا التفسير في أدلة النسخ، وفي الآيات التي قيل إنها منسوخة، ثم وصل إلى نتيجة مفادها أنه لا نسخ في القرآن الكريم، وأن آياته كلها محكمة عاملة، تلاوة وحكماً، ويجب امتثالها، كلّ في وقتها ومناسبتها.

تهدف هذه الدراسة إلى مجموعة من الأهداف:

الأول: إبراز تراث الشيخ الخطيب، وتسليط الضوء على حياته ومكانته العلمية ومؤلفاته الكثيرة، وكذلك التعريف بتفسير (التفسير القرآني للقرآن)، والمنهج الذي اعتمده الخطيب في هذا التفسير.

الثاني: بيان منهج الخطيب في موضوع النسخ، ودليله وتطبيقاته من خلال تفسيره، ثم تمحيص منهجه وتطبيقاته من خلال عرضها ومقارنتها بنظرية النسخ المشهورة عند العلماء، لنكتشف قرب منهجه أو بعده من أصول الشرع وقواعد اللغة، ولنرى صحة توجيهاته للآيات التي قيل إنها منسوخة، وهل يوافق في توجيهاته القدماء والمعاصرين؟

الثالث: من خلال منهج الخطيب نسلط الضوء بشكل عام على المنهج الرافض للنسخ، والعلماء القائلين به، ومدى تماسك آرائهم وقوة حجّتهم وجودة تعليلهم لهذا الرفض، ونكشف مواضع الاتفاق والاختلاف في مباحث النسخ.

Abstract

The science of abrogation in religious texts is one of the sciences that scholars have been interested in the past and present and it was the subject of their care, so they wrote many books on it. There is no commentator or author in the sciences of the Noble Qur'an who does not care about this science because it is linked to the Book of God Almighty, and to the instructions that He sent down for Muslims to work with until the end of time.

Sheikh **Abd al-Karim Mahmoud Yunus Al-Khatib** (1985 - 1910) is one the scholars who paid due attention to the subject of abrogation in religious texts in his book (**The Qur'anic Interpretation of the Qur'an**) which is considered one of the contemporary and major interpretations of Quran. He elaborated on the subject as he interpreted all the surahs of the Holy Qur'an starting with Surat Al-Fatihah to Surat Al-Nas. It consists of sixteen volumes with which Al-Khatib has explained the Holy Qur'an in the way he understood it from the Qur'anic text. It is characterized with the literary style, the ease of the phrase, the clarity of the wording and the freeness of ambiguous terms.

Al-Khatib searched in this interpretation in the evidences of abrogation and in the verses that were said to be abrogated. Then, he has concluded that there is no abrogation in the Holy Qur'an and that all its verses are accurately valid in recitation and in judgment; and each verse must be obeyed in the appropriate time and occasion.

The study aims (**Sheik abdulkarim al-khateeb directions (D:1406H) for Verses of abrogation in his interpretation of the Noble Qur'an (collect and study)**) at realizing the following objectives:

First, showing the heritage of Sheikh Al-Khatib by focusing on his life, his scientific status and his many writings. Besides, introducing the interpretation of (the Qur'anic interpretation of the Qur'an) and the approach adopted by al-Khatib in this interpretation.

Secondly, Explaining Al-Khatib's approach in the subject of abrogation and his evidence and applications through his interpretation. Then, examining the applications of his method by presenting and comparing it with the well-known theory of abrogation among scholars in order to discover the closeness and remoteness of his approach to the origins of Sharia and the rules of language; and to investigate his orientations of the verses that were said to be abrogated; and whether his orientations agree with the ancient and contemporary scholars.

Thirdly, we shed light in general through Al-Khatib's approach on the approach that rejects abrogation, the scholars who support this approach, the solidness of their opinions, the strength of their evidence, and the quality of their justification of such approach. We also reveal areas of agreement and disagreement in the investigations of abrogation.

**University of Mosul
College of Education for Humanities
Department Sciences of
The Qur'an and Islamic Education**



**Sheik abdulkarim al-khateeb directions
(D: 1406 H) for Verses of abrogation in
his interpretation of the Noble Qur'an
(collect and study)**

Tahani Abdulgani Abdallah Baker

Master Thesis

Sciences of the Qur'an and Islamic Education

Supervised by

Assistant Professor

Dr. Hudhayfa Fadel Younis Ahmed

1444 A.H. _____ 2022 A.D.